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NAROZENINOVÝ KONCERT
CHTĚJÍ JELENI I S EFEKTY
FRONTMAN KAPELY JINDRA POLÁK CHYSTÁ S KOLEGY NOVÉ PÍSNĚ STRANA 10

Svátek slaví: Diana

Na pohřeb emeritního papeže Benedikta se chystají prezidenti i králové
Králové, šlechtici, prezidenti i mnozí duchovní se chystají zúčastnit pohřbu emeritního papeže Benedikta XVI., který bude zítra celebrovat na Svatopetr-
ském náměstí současný papež František. Řím počítá s účastí až 70 tisíc věřících. Do Vatikánu zamíří rovněž český premiér Petr Fiala a čeští biskupové.
Včera se před Svatopetrskou bazilikou opět tvořily fronty. Velký zájem byl také o rozloučení se zesnulým fotbalistou Pelém v brazilském Santosu.
Na stadion tamního FC se přišlo s někdejší hvězdou, která zemřela ve čtvrtek, rozloučit přes 230 tisíc lidí včetně nového brazilského prezidenta, Luize
Inácia Luly da Silvy. Včera byl Pelé pohřben za přítomnosti rodiny v devátém patře vertikálního hřbitova Memorial Necrópole Ecumenica. MET a ČTK

AP

„Násilí vůči mně se
v Rusku neobávám“
Obyvatelé. Jiří Just vysvětluje, proč část Rusů uctívá Brežněva či Stalina. Kniha. Český novinář žijící v Moskvě
píše o myšlení tamních lidí i politice. Válka. Až po ní může podle Justa přijít vyrovnání se s Putinem STRANA 4
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Pražský dopravní
podnik se zbavuje
nepotřebného
majetku. Pošlete
i vy obálku s tajnou
nabídkou?

Nabouraná tramvaj 14T, ně-
kolik autobusů typu SOR
NB12 v různých fázích roz-
montování či bez motoru, ale
i hasičský vůz, zametač, sypa-
če, vařič asfaltu nebo nejrůz-
nější přístroje od majáku
přes stůl po agregát. To jsou
některé položky ze seznamu
Dopravního podniku Praha
(DPP), který tradičně prodává
nepotřebný majetek.

Čas je do příští středy
Šotoušové neboli milovníci

hromadné dopravy mají pro

tentokrát žně. Poslední draž-
ba, která proběhla v polovině
minulého roku, totiž byla po-
měrně chudá a oblíbené vyřa-
zené autobusy a tramvaje na
seznamu téměř chyběly.
„V případě zájmu o maje-

tek zašlete prosím vámi navr-
hovanou kupní cenu v zalepe-
né, nadepsané obálce s hes-
lem Obálková metoda a in-
ventárním číslem poptávané-
ho majetku. Kromě návrhu
ceny uveďte prosím své jmé-
no, telefonní číslo a e-mailo-
vou adresu,“ říká mluvčí DPP
Aneta Řehková.
Uzávěrka přijímání obálek

s návrhy kupních cen v poda-
telně dopravního podniku
v Sokolovské ulici je již příští
středu 11. ledna v 15.45.
„Ve stejnou dobu bude sou-

časně ukončeno i zveřejnění
nabídky,“ dodává Řehková.
Seznam dražených položek
je plný i nejrůznějších kurio-

zit. Nechybí na něm vyslouži-
lý kouřoměr, odřené ponky
z dílen, vysokozdvižný vozík,
služebáky od Škodovky, zve-
dáky, soustruhy, nástěnný je-
řáb nebo velký pojízdný kom-
presor. Součástí nabídky je
i veliký modrý maják, který
si ale v provozu jako civilní
osoba správně zapnout nemů-
žete.
„Další šance na nákup ma-

jetku DPP přijde opět nejdří-
ve za několikměsíců, kdy plá-
nujeme akci zase zopako-
vat,“ komentuje pro deník
Metro Řehková.

Osvědčenámetoda
Ani v moderní době, kdy

s pomocí několika kliknutí
na internetu zorganizujete
on-line dražbu, nedá doprav-
ce na takzvanou obálkovou
metodu dopustit. Osvědčuje
se mu totiž hned z několika
důvodů. Kromě faktu, že za-

městnanci nemusí jednotlivé
položky dávat oceňovat, pří-
padně platit za úschovu
a likvidaci, je to totiž záruka
i nejvyšších prodejních cen.
„Nemusíme platit ani za pří-
padnou ekologickou likvida-
ci či úschovu,“ vysvětluje pro
Metro Řehková.

Je libo video, či osobní
návštěva?
Chcete-li si majetek podniku
okouknout osobně, lze si po
předběžné telefonické doho-
dě na čísle 724 332 706 do-
mluvit prohlídku. Na webu
dopravce je však k dohledání
nejen seznam položek dopl-
něný fotkami a údaji o stavu
a původu prostředků a vyba-
vení, ale i odkazy na prohlíd-
ková videa. Ta tradičně dopl-
ňuje audiokomentář. „Ten
podvozek tam zůstane?“ zní
ve videu k nabourané tramva-
ji 14T s černým reklamním

polepem letecké společnosti
Turkish Airlines. Z dáli se
poté ozývá nesouhlasné „ne“.
Každý rok končí v soukro-
mých rukou fanoušků hro-
madné dopravy mnoho desí-
tek vyřazených autobusů
a tramvají. Co se s nimi děje
poté, není vždy k dohledání.
Některé si jejich majitelé
hrdě šperkují na svém dvor-
ku, jiné končí na vrakovišti.
Zajímavostí, na kterou deník
Metro opakovaně upozorňu-
je, je i fakt, že šotoušové ne-
zřídka o získání majetku
dopravního podniku soupeří
s výkupnami kovů. Je-li totiž
podle Řehkové cena kovové-
ho šrotu z výkupen vyšší než
ta nabízená kupujícími za
daný majetek, je dotyčný ze
seznamu vyřazen.

Vůz Iveco je pojízdný. Lze si v něm hrát, třeba i na hasiče.

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Tramvaj 14T najela úctyhodných 465 416 kilometrů. 3x DPP Půjde autobus do šrotu?

Bezvýchodná situace však nakonec má řešení. Jmenu-
je se Renta z nemovitosti. Karlův právník o ní slyšel od
kolegy a hned tušil, že by to mohlo být řešení Karlovy
situace. Karel neváhal, rychle se sešel se zástupci společ-
nosti FINEMO.CZ, která Rentu z nemovitosti v ČR nabízí,
aby zjistil co a jak.

Zjistil, že problém, který řeší i on sám, tedy neschop-
nost splácet dluhy, je jedním z častých důvodů, proč si
senioři Rentu z nemovitosti pořizují. Princip je takový,
že člověk nad 60 let, který vlastní nějakou nemovitost,
využije hodnotu nemovitosti formou zpětné hypotéky
k získání peněz na cokoli. A Karel tímto způsobem získá
peníze na splacení dluhů.

Zásadní výhody oproti jiným podobným nabídkám
na zbavení dluhů jsou dvě. Jednak člověk dům či byt
neprodává, zůstává nadále v jeho osobním vlastnictví.
A za druhé - peníze, které si takto půjčí, nemusí za svého
života splácet.

Pan Karel žije sám, je mu 71 let a má problém, který mu nedává spát. Hrozí mu, že kvůli
nesplacenému úvěru přijde o byt. Nyní mu svitla naděje, že zachrání nejen byt, ale že
splatí i dluhy. Z potíží Karlovi pomůže Renta z nemovitosti.

Senioři, zatočte s dluhy, které vás tíží!

Před 2 lety si pan Karel půjčil peníze na nákup auta.
Tehdy to byla výhodná koupě. S autem byl spokojený,
žádná skrytá vada a mohl si užívat cestování a výlety za
Prahu.

Časem se Karlovi výrazně změnila finanční situace
a splátky půjčky ho začaly velmi zatěžovat. A tak půjčku
přestal splácet. To se mu však vymstilo. Věřitel začal dluh
po Karlovi vymáhat soudní cestou, a tak se dluh časem
i s úroky vyšplhal téměř na dvojnásobek ceny vozidla.
Karlovi hrozil nucený prodej bytu.

Výhody Renty z nemovitosti:
• Získáte peníze na cokoli (najednou či postupně).
• Za života nemusíte nic splácet a nikdy
se nesplácí více než cena nemovitosti
• Zůstáváte bydlet doma a jste nadále majitelem
svého bytu či domu.
• Můžete žít důstojněji a život si více užívat

Chcete vědět víc?
• Další informace o Rentě
z nemovitosti najdete na webu:
www.rentaznemovitosti.cz.

• Můžete zde požádat o orientační
kalkulaci a seznámit se s příběhy klientů.

• Můžete nám také zavolat na tel. 233 321 850.
• Máme licenci České národní banky.

Karel tak své obrovské finanční problémy brzy vyřeší.
Výplatou Renty z nemovitosti urovná nejen své dluhy,
ale získá ještě peníze k důchodu navíc.

Draží se tramvaj, kouřoměr,
vařič na asfalt, lis i jeřáb

inzerce
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Praha uzavřela
dohodu s develo-
perem, který má
vazby dál než do
daňových rájů.

Pražskýmagistrát v čele s pri-
mátorem Zdeňkem Hřibem
podepsal spolupráci s develo-
peremCrestyl o umístění Slo-
vanské epopeje do jeho pro-
jektu Savarin v centru Prahy.
Crestyl ho vlastní přes české
firmy i na Maltě registrova-
nou společnost. Problematic-
ké je také to, že developer
spolupracoval s firmou, kte-
rou vlastní ruský oligarcha
Michail Arustamov. Ten má
velmi blízko k dalšímu ruské-
mu oligarchovi a bývalému
příslušníkovi KGB, Nikolaji
Tokarevovi. Je i uveden na
ruských sankčních sezna-
mech. V roce 2007 se Arusta-
mov stal viceprezidentem
ruského Transněftu. Za svou
pravou ruku si ho zvolil teh-
dejší nový šéf podniku, kte-
rým je právě Nikolaj To-
karev. Dle zjištění serveru
Seznamzpravy.cz nakupuje
Crestyl pozemky pro své pro-
jekty od společnosti Vino-
hradská Properties, kterou
vlastní právě Michail Arusta-
mov. S Crestylem má také
společné to, že v jeho oblibě
jsou daňové ráje, ve kterých
často končí netransparentní
spletence různých firem.
Sám je občanem Kypru. Byd-
liště pak udává ve Švýcarsku.

Mluvčí Crestylu Ondřej
Micka uvedl, že od společnos-
ti Vinohradská Properties na-
bývá pozemky týkající se čás-
ti projektu v Praze 10, a to na
základě smluv z roku 2015.
„Při každém nákupu pozem-
ku samozřejmě vše pečlivě
prověřujeme, mimo jiné
i z pohledu zákona o někte-
rých opatřeních proti legali-
zaci výnosů z trestné činnosti
a financování terorismu,
tedy i z pohledu skutečnosti,
zda žádný z akcionářů či ko-
nečných vlastníků smluvní
strany není uveden v sank-
čních seznamech nebo zda
není akcionářemnebo společ-
níkem společnost, která je na
těchto seznamech uvedena.
Nic takového se nestalo, ni-
kdy jsme nespolupracovali
s někým, kdo je uveden na
sankčních seznamech. Navíc
pokud víme, tak v případě
společnosti Vinohradská Pro-
perties je jejímmajitelem ob-
čan EU,“ uvádí Micka.

Ruský oligarcha Tokarev
působí v Praze v Mezinárodní
asociaci přepravců ropy. Aso-
ciace sídlí ve Slovanském
domě, který vlastní hl. město
Praha. To uzavřelo smlouvu
o pronájmu s Arustamovovou
firmou Pražské komunikační
a společenské centrum na té-
měř 80 let. Pronájem prosto-
rů pro Mezinárodní asociaci
přepravců ropy pak zajišťuje
právě Arustamovova firma,

kterou vlastní společně s dal-
ší firmou sídlící na Kypru s ne-
známým vlastníkem.
Primátor Hřib uvedl, že

o umístění slavného díla Al-
fonse Muchy do paláce Sava-
rin rozhodla Rada hlavního
města Prahy už před zaháje-
ním invaze na Ukrajinu, a to
na začátku minulého roku.
„Cílem dohody bylo vyřešit
stoletý problém a vleklý soud-
ní spor, v rámci kterého hro-

zilo, že hlavníměsto o Slovan-
skou epopej definitivně při-
jde. Umístění v Savarinu bylo
požadováno dědicem Muchy,
takže nešlo o volný výběr ze
strany města. Tuto záležitost
dlouhodobě řeší radní pro ob-
last kultury Hana Třeštíko-
vá,“ řekl Hřib. Podle ní bude
rozhodnutí záležet na nové
radě města. Informace o „na-
pojení Crestylu na zmíněné
firmy nemá“. FRANTIŠEK STRNAD

Bude slavná Slovanská epopej
blízko ruských oligarchů?

Průvod tříkrálových koledníků v Karlových Varech ČTK
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Moje dm-app
dm.cz

Teploty nízké, inflace vysoká,
ceny v dm stabilní

Na dm dlouhodobé ceny
se mohu spolehnout

Hýčká pokožku. Obsahuje 94 %
složek přírodního původu. Vyrobeno
z upcyklovaných surovin.

Schvalují válku
Státní zástupci v souvislos-
ti se schvalováním ruské
agrese na Ukrajině podle
evidence Nejvyššího státní-
ho zastupitelství loni obža-
lovali šest lidí. Nejvyšší stát-
ní zástupce Igor Stříž už
loni v únoru upozornil, že
veřejná prohlášení na de-
monstracích i sociálních
sítích, která schvalují útok
Ruska na Ukrajinu nebo vy-
jadřují podporu vedení Rus-
ka, mohou být posuzována
jako trestný čin, za který
hrozí až tříleté vězení.

Pomohou lidem
Průvodem koledníků zača-
la v Karlových Varech
Tříkrálová sbírka. Akci tra-
dičně pořádá farní charita.
Výtěžek půjde na služby,
které zajišťuje pro sociál-
ně slabé a handicapované.
Koledníkům lidé mohou
přispět v ulicích do kasi-
ček nebo on-line platbou.
Do akce se zapojují žáci
místních středních a zá-
kladních škol, ale také
skauti a dobrovolníci. Tři
králové budou koledovat
do 15. ledna. ČTK

Kritika a naděje

Město podle dohody s firmou
Crestyl plánuje plátna umístit
do Savarinu na 25 let, nyní
jsou do konce roku 2026
zapůjčeny na zámek v Morav-
ském Krumlově. Záměr kriti-
zoval mimo jiné Spolek
pro Slovanskou epopej.

● „Lze jen doufat, že nové ve-
dení města Prahy nahlédne
na nevhodnost umístění
epopeje do Savarinu, nejen
z hlediska ekonomiky a spor-
ného původu investora, ale
i celkově. Jde o národní kul-
turní památku a světový uni-
kát cyklu obrazů, který si za-
sluhuje důstojnější, bezpeč-
nější a přiměřenější výstavní
prostor. Autor si přál samo-
statný výstavní pavilon, niko-
li snad jen podzemní garáž
nákupního centra, a město
tudíž nesdílí ani tuto dárcov-
skou podmínku mecenáše
díla městu. V tomto smyslu
je pochybné i soudní řízení
Johna Muchy vůči Praze, kte-
rý nejdříve žádal samostatný
výstavní prostor, a teď zase
podporuje něco jiného, za-
kopaný pes je nejspíš v tom,
že obě strany nespolupracu-
jí s odborníky,“ uvedla člen-
ka Spolku doktorka Vlasta
Čiháková Noshiro. V uplynu-
lých letech pracovalo město
s týmem odborníků, kteří
vytipovali a posoudili řadu
lokalit.

● Problémem pro umístění
epopeje je i skutečnost, že
Savarin developerské firmy
Crestyl stále není povolen
a jeho územní řízení bylo
z důvodu negativního vyjád-
ření památkářů přerušeno.

Krátce

inzerce
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Jiří Just je v současnosti jedi-
ný český novinář, který půso-
bí v Rusku. Spolupracuje s Li-
dovými novinami, přispívá
i do televizí a dalších médií.
Nedávno mu vyšla kniha po-
střehů nazvaná 15 let v Rus-
ku. Přináší neobvyklý pohled
do ruské společnosti, myšle-
ní tamních lidí i do politiky.

Jako zahraniční novinář,
navíc z nepřátelského stá-
tu, bych nyní asi měl v Rus-
ku strach, že mě na ulici
někdo napadne a pachatel
bude „neznámý“.
Upřímně? Tak to mě nikdy

nenapadlo. Spíš mám obavy,
že bych mohl být označen za
zahraničního agenta – od za-
čátku prosince se tento dis-
kreditační cejch nesouhlas-
ných s ruských režimem týká
i cizinců. Obavy z fyzické
likvidace jsemměl před osmi
lety, když jsem pobýval v Do-
něcku ovládaném proruský-
mi separatisty. Některé mo-
menty tam byly na hraně. Ale
v Rusku se nějakého násil-
ného jednání proti sobě ne-
obávám. Nebo si to alespoň
nepřipouštím.

Předpokládám, že vaše ko-
munikace s médii i telefo-
náty procházejí nějakým
„filtrem“.
Když komunikuji s ruský-

mi médii, tak ano. Je to ale
spíš dáno tím, s jakými divá-
ky nebo čtenáři prostřednic-
tvím těchto médií hovořím.
Ruští konzumenti informací
postrádají kritický přístup,
propaganda si je obmotala ko-
lem prstu a dává jim jen to,
co chtějí slyšet. Většina Rusů
věří báchorkám, že na Ukraji-
ně armáda osvobozuje bratr-
ský národ od nacistů, že Rus-
ko nebombarduje civilní cíle,
Rusko bojuje s NATO, a vů-
bec, zvláštní vojenská opera-
ce, nikoliv válka, jde podle
plánu. Má smysl s takovými
lidmi hovořit o masakru
v ukrajinské Buči? Bylo by to
zbytečné. Spíš s nimi hovo-
řím o faktech, které nemo-
hou zpochybnit. Třeba že Rus-
ko před rokem lhalo, že ne-
plánuje invazi na Ukrajinu.
Tehdy se tvrdilo, že ruská ar-
máda podél ukrajinských hra-
nic jen cosi nacvičuje. O tom
s nimi mluvím. Nebo že se
osm let Rusové o Donbas ne-
zajímali. V českých médiích
si, naštěstí, mohu psát
a říkat, co chci.

Z vaší knihy mě zřejmě nej-
víc utkvěl závěrečný rozho-
vor s Rusem, který odkrý-

vá současné ruské myšle-
ní. Permanentní pocit
ohrožení, kterým Rusko
trpí. Je pravděpodobné,
že vůbec někdy tato země
projde určitou katarzí
jako Němci po 2. světové
válce?
Rusko, potažmo SSSR, se

o to pokoušelo několikrát.
S nadsázkou by se dalo říct,
že se o to pokusil už Nikita
Chruščov, když na XX. sjezdu
KSSS odsoudil kult osobnosti
Stalina a kriticky se postavil
k jeho krutovládě. Přirozeně,
šlo o účelnou kritiku. Byla tu
perestrojka, na sklonku SSSR
se objevila různá demokratic-
ká hnutí. Po rozpadu Sovět-
ského svazu měly velkou
váhu nevládní organizace
jako Memorial, Moskevská
helsinská skupina a další. Jen-
že nikdy nešlo o důsledný
a celospolečenský proces. Ru-
sové jako celek si neprošli re-
flexí minulosti, pouze menší
část tamní společnosti. Pro
většinu Rusů byl katarzí roz-
pad Sovětského svazu. Avšak
v jiném smyslu. V existenciál-
ním. Dalo by se říct, že prožili
něco podobného jako Němci
po první světové válce. Beze-
sporu, Rusové budou muset
uzavřít definitivně kapitolu
rozpadu SSSR a budou muset
reflektovat Putinovu éru.
K tomu ale dojde až po skon-
čení současné války. Dřív roz-
hodně ne. Jen se obávám, aby
ta katarze nebyla ještě horší
než to, čeho jsme svědky
nyní. Katarze Němců, Italů či
Japonců po druhé světové vál-
ce byla možná díky vítězství
západních demokracií a ná-
sledné okupaci. Nedokážu si
představit, že by Západ oku-
poval současné Rusko. Přesto
doufám, že EU, nebo alespoň
USA, přemýšlí o plánu, jak
Rusům pomoci projít pozitiv-
ní katarzí, abychom za třicet
let opět nemuseli čelit další
vlně ruského revanšismu.

V ruských médiích mě za-
ujaly nostalgické vzpomín-
ky na brežněvovskou stag-
naci. Gorbačov špatně, Jel-
cin špatně, ale Brežněvova
hojnost dobře. Není to tro-
chu jako mužské vzpomí-
nání na vojenskou službu,
kdy se vybavují „veselé pří-
hody z natáčení“ a mozek
to špatné potlačí?
Je to tak. Ale má to ještě je-

den rozměr. Rusové hledí do
minulosti, protože je tíží pří-
tomnost a budoucnost. Brež-
něvova éra, to není jen vodka
za 3 ruble a 62 kopějek. Ruso-
vé vzpomínají na sociální jis-

toty a ekonomické subvence
od státu. Bylo to pro ně obdo-
bí relativního blahobytu a sta-
bility. Tento idealizovaný ob-
raz porovnávají se svým sou-
časným životem. A jak se to
má teď? Životní úroveň Rusů
přinejlepším stagnuje, země
trpí obrovskou společenskou
nerovností, stát neřeší sociál-
ní a ekonomické problémy,
korupce, zvůle úřadů, mini-
mální naděje na změnu. Pro-
to se Rusové raději pohrouží
do nostalgie.

Proč mají lidé jako Brež-
něv nebo Stalin stále tako-
vou odezvu?
Je to kvůli tomu, co jsem

uvedl. A také v tom je požada-
vek větší spravedlnosti. Sta-
lin často není považován za
tyrana, ale efektivníhomana-
žera a spravedlivého vůdce,
který trestal každého – padni
komu padni. A to mnohým
Rusům imponuje. Ano, nám
to může připadat jako po-
kroucené vnímání spravedl-
nosti. Sotva by někdo v Česku
považoval proces s Rudolfem
Slánským za příklad nestran-
nosti komunistické justice.
V Rusku však Stalinovu roz-
hodnost, s jakou se vypořádal
s „nepřáteli“, často vnímají
pozitivně. Je to do jisté míry
reakce na vysokou míru
korupce a nespravedlnosti
v Rusku.

I přes patnáctiletý pobyt
v zemi mě překvapil váš
hodně nesmlouvavý po-
stoj k ruské politice, názo-

rům. Spíše bych čekal, že
po takové době budete
mít i určité pochopení,
vlastní vysvětlení ve stylu
„kdo tu nežije, ten to ne-
pochopí“.
Já pro Rusy mám do jisté

míry pochopení a pochopit
se je snažím. Ale vyrůstal
jsem v Česku, ve svobodné
zemi, byl jsem vychován
k úctě k demokratickým hod-
notám, proto Rusy a Rusko
nemohu omlouvat. To bych
šel sám proti sobě.

Přišel jste po ruské agresi
proti Ukrajině o nějaké
přátele? Že se vaše názory
na válku rozešly?
Ne, nepřišel. Ačkoliv ne-

skrývám své sympatie, zají-
mají mě i názory stoupenců
ruské agrese. Myslím si, že by
bylo špatně uzavřít se do něja-
ké bubliny a nevnímat dru-
hou stranu. Přičemž v Rusku
to ani nejde. Většina mých
ruských známých pasivně,
nebo dokonce aktivně, válku
proti Ukrajině podporuje.
Tak trochu semi zdá, že si ne-
chceme uvědomit, že až vál-
ka skončí, tak Rusko bude dál
existovat. Bude to stále náš
soused, soused EU a NATO.
Nevypaří se. Navzdory agresi
a všem zločinům s ním bude-
me muset komunikovat. Bu-
dou to jiné vztahy a jiná ko-
munikace než před rokem
2014, kdy Rusko anexí Kry-
mu zahájilo konflikt proti
Ukrajině. Přesto se domní-
vám, že musíme znát a zkou-
mat, co si Rusové myslí.

Daří se náhražkám poMc-
Donald’s a dalších řetěz-
cích a značkách udržovat
bývalý standard původ-
ních provozovatelů?
Ne, to v žádném případě

(smích). Prostředí je podob-
né, názvy odkazují k dřívěj-
ším pochutinám, technolo-
gie by měla být identická, ale
to, co dostanete na tác, seme-
káči nepodobá. Anebo do ke-
límku. Místo Coca-Coly vám
načepují Dobryj Kola, a to
není moc dobrá náhražka
americké limonády, i když by
prý měla být. Ale Rusové si
zvykají.

Docela jsem se pobavil
nad prezentací náběhu
výroby obnovené značky
moskvičů. Z toho si musejí
přece utahovat i sami
Rusové?
Na sociálních sítích si

z toho Rusové samozřejmě
utahují. Trochu to odráží pro-
pagandou kašírovanou reali-
tu. Jenže pravda je taková, že
Rusové nemají moc na výběr.
Západní automobilové znač-
ky z ruského trhu odešly, rus-
ký automobilový průmysl
nemá potenciál, a tak místní
trh obsadily čínské vozy.

Jaký je vůbec současný
vztah Rusů k cizincům?
Když zjistí, že ten či onen
není Rus, ale odjinud?
Nikdy jsem se nesetkal s ně-

jakou agresí jen kvůli tomu,
že nejsem Rus nebo že jsem
Čech. Jsem český vlastenec,
v Rusku nosím čepici s nápi-
sem Czech Republic. Nikdo
mi za ni ještě nenabančil
(smích). Ta averze vůči cizin-
cům před válkou mizela.
Nyní se trochu vrací, ale je na-
mířena spíš vůči Američa-
nům, nebo Polákům a samo-
zřejmě Ukrajincům. Ovšem
když jsme byli loni se sloven-
skými kolegy v centru Mosk-
vy na pivu, tak osazenstvo
baru se k nim chovalo velmi
přátelsky. Já jsem si tam na-
jednou připadal jako cizák.
Ke Slovákům měli mnohem
vřelejší vztah. Ale to je spíš ta-
ková perlička. Já to mám
v Rusku trochu jiné. Protože
se občas účastním těch kon-
troverzních propagandistic-
kých talkshow, tak mě Ruso-
vé někdy poznávají. A když
mě pak osloví, chtějí mi spíš
vysvětlit, jak se mýlím ve
svých názorech na Rusko. Ob-
čas se ale najdou i lidé, kteří
mi chtějí vyjádřit podporu.
Ale těch je opravdu málo.
Takže se většinou bavíme
o politice. PAVEL HRABICA

Jiří Just začínal v Rusku jako učitel češtiny. MAFRA

„Většina Rusů věří báchorkám
o ukrajinském nacismu“
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Moje dm,
s tebou si
nákupy
užívám
Stáhněte si nyní aplikaci
Moje dm, nechte se
inspirovat, objevujte
novinky a usnadněte si
nakupování.

Moje dm, Moje dm, 

nyní stáhnout

Moje dm-app

= 100 KČ SLEVA *

400 BODŮ

* Po stažení aplikace Moje dm, registraci a následném propojení s vaší active beauty kartou získáte eKupon na 400 extra
bodů. eKupon lze aktivovat a uplatnit měsíc po stažení aplikace. eKupon lze uplatnit pouze jednou. eKupon lze
kombinovat s produktovými kupony a eKupony, nelze kombinovat s kupony, eKupony či aktivitami na celý nákup.
Sbírání a uplatnění bodů se nevztahuje na nákup dárkových a předplacených karet, vratné obaly, na počáteční
kojeneckou mléčnou výživu dle zákona č. 40/1995 Sb., o regulaci reklamy, a na potraviny pro zvláštní lékařské
účely dle nařízení Komise v přenesené pravomoci (EU) č. 2016/128.

Moje dm-app
dm.cz

inzerce

Akcí zaměřených
na amatérské
pozorování ope-
řenců je celá řada.
O víkendu mohou
zájemci přispět do
programu Ptačí
hodinka.

Nejčastěji pozorovaným dru-
hem je kos černý. Alespoň po-
dle předběžných výsledků vá-
nočního kola programu Živá
zahrada, ve kterém Český
svaz ochránců přírody (ČSOP)
spolu s veřejností už devate-
náct let sleduje divoká zvířa-
ta na zahradách.

„Vrátil se tak na první mís-
to poprvé od roku 2017, kdy
ho předstihla sýkora ko-
ňadra. Zároveň pokračuje
úbytek dříve běžného zvon-
ka zeleného. Celkově se pta-
čích druhů na zahradách vy-
skytlo méně, než bývalo ob-
vyklé,“ říká pro deník Metro
člen svazu Petr Stýblo.

Zimní kola soutěže Živá za-
hrada probíhají tradičně bě-
hem vánočních svátků. Lidé
na svých zahradách v přede-
psaných dnech zapisují vý-

skyt jednotlivých druhů ptá-
ků. Na konci pozorovacího
období pak své poznatky sepí-
šou a zašlou svazu ochránců
přírody. Ten jim za pozorova-
né druhy přidělí soutěžní
body.
„Jen ty nejlepší zahrady

pak po několika letech získa-
jí titul Živá zahrada. Vánoční
kolo proběhlo mezi 23. až
26. prosincem loňského
roku. Část výsledků již je

zpracována a ukazuje násle-
dující data: Kos černý se vy-
skytl na devadesáti procen-
tech všech soutěžních za-
hrad. Vystřídal sýkoru ko-
ňadru, která byla pozorována
pouze na 85 zahradách ze sta.
Na třetím místě se umístila
sýkora modřinka s osmdesáti
procenty,“ říká Stýblo.
Pozorování rovněž proká-

zala již zmiňovaný pokračují-
cí úbytek dříve hojného zvon-

ka zeleného. „Tento druh se
ještě před deseti lety vyskyto-
val na sedmdesáti procen-
tech zahrad, v loňském roce
to bylo méně jak třicet čtyři
procent!“ krčí rameny Stýblo.
Celkově bylo na zahradách

právě s výjimkou kosa pozo-
rovánoméně druhů než v loň-
ském roce. Zda se tak stalo vli-
vem netradičního počasí, či
jde o dlouhodobou změnu,
ukážou pozorování Živé za-

hrady v příštích letech. Další
kolo akce proběhne letos od
26. do 28. května. V té době se
nebudou pozorovat jenom
ptáci, ale i další skupiny di-
vokých živočichů. Přihlášku
zahrady do soutěže Živá
zahrada lze vyplnit kdykoli
během roku na webu zivaza-
hrada.cz.
Napovědět může i projekt

Ptačí hodinka, který už na
tento víkend chystá Česká
společnost ornitologická. Ke
sledování v rámci této akce
semůže rovněž přidat kdoko-
li, není nutnémít se sčítáním
ptáků předešlé zkušenosti.
Ptáci se sčítají podle danéme-
todiky pokaždé jednu hodinu
na základě výběru účastníka,
kdy se pro všechny ptačí dru-
hy zapisuje největší počet je-
dinců pozorovatelných najed-
nou. Více informací o progra-
mu si zájemci mohou přečíst
nawebových stránkách ptaci-
hodinka.cz, kde se dozvědí
mimo jiné to, jak přesně za-
znamenávat své údaje či kam
výsledky sledování vložit. Po-
zorovatelé si také pomocí kví-
zůmohou procvičit svou zna-
lost určování ptáků.
„Lidé si mohou vybrat

z více různých kvízů. Od těch
pro úplné začátečníky s pěti
nejčastějšími druhy na krmít-
ku až po kvízy pro pokro-
čilé,“ uvádí koordinátor Ptačí
hodinky Ondřej Belfín
z ČSOP.
Ornitologové zároveň radí,

jak svou zahradu pro sčítání
nachystat. Například ještě
než klesnou teploty k bodu
mrazu, mohou účastníci vy-
tvořit úkryty třeba pro hejna
vrabců tím, že na hromádku
naskládají staré dřevo a vět-
ve. Pod shrabaným listím pak
ptáci mohou najít larvy nebo
brouky. FILIP JAROŠEVSKÝ

Premiér Petr Fiala zhodnotil
české předsednictví Evropské
unie (EU). „My jsme postupo-
vali tak, aby naše předsednic-
tví ve výsledku zahrnovalo zá-
jmy občanů České republi-
ky,“ uvedl ministerský před-
seda s tím, že hledání kom-
promisů přijatelné pro všech-
ny strany nebylo jednodu-
ché, ale Česku se je podařilo
najít.

Podle Mikuláše Beka, mi-
nistra pro evropské záležitos-
ti, Česko mělo dříve pověst
maďarského satelitu na peri-
ferii Evropy, při předsednic-
tví se ale vnímání podařilo po-

sunout a ČR je nyní považová-
na za zemi, která hraje aktiv-
ní roli v centru evropského
dění. Podle českého premiéra
Petra Fialy je nutné využít re-
spektu a důvěry, kterou Čes-
ko má, a snažit se mít v poli-
ticko-administrativní struktu-
ře EU silnější zastoupení.
Země EU se za českého

předsednictví dohodly napří-
klad na snižování spotřeby
elektřiny ve špičce a zdanění
mimořádných zisků elektrá-
ren a dodavatelů fosilních pa-
liv. Po mnoha týdnech vyjed-
návání se shodly na paramet-
rech nouzového omezení cen

plynu v případě jejich výraz-
ného růstu. Kompromisní ná-
vrh českého předsednictví
podpořila velká většina zemí
včetně Německa, které bylo
dlouhodobě proti.
EU také jednomyslně přija-

la další tři sankční balíky pro-
ti Rusku a nakonec schválila
finanční podporu Ukrajiny
na letošní rok v hodnotě
18 miliard eur (435 miliard
korun), kterou zprvu blokova-
lo Maďarsko. Podle Fialy se
podařilo udržet a posílit jed-
notu evropských zemí v pod-
poře Ukrajiny, jež zajišťuje
i bezpečnost českých občanů

a dalších zemí EU. Zástupci
předsednictví se s europoslan-
ci shodli také na omezení pro-

deje nových aut s klasickými
spalovacími motory od roku
2035 nebo na reformě trhu
s emisními povolenkami,
jenž se stal terčem kritiky
opozice i některých oborů
ekonomiky. „Objem finanč-
ních prostředků, které nako-
nec vyjednala Česká republi-
ka na zelenou modernizaci,
dohromady přesáhne 1200
miliard korun,“ poznamenal
Fiala. Podle Beka aktuální si-
tuace vedla k větší střízlivos-
ti, pragmatičnosti a praktič-
nosti při hledání cílů pro ev-
ropskou ekonomiku ve snižo-
vání emisí do roku 2030. ČTK

Premiér je spokojen. ČTK

Kos černý ARCHIV ČSOP

ČR jako šéf EU. „Její pozice v Evropě zesílila“

Kos vytlačil sýkorku, zvonků
ubývá. Budete počítat ptáky?
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Eliška a Honzík vyhráli!
Soutěž o nejkrásnějšího namalovaného papouška,
kterou jsme vyhlásili deset dní před Vánocemi, má své
výherce. Voucher na zážitkovou hodinu strávenou mezi
velmi kontaktními ary, kakadu a žaky putuje do Šumper-
ka sourozencům Elišce a Honzíkovi. Devítiletá malířka
totiž nakreslila obrázek i za svého brášku, který je od na-
rození na vozíku. Setkání proběhne v Království papouš-
ků v pražské Uhříněvsi. Manželé Klikovi zde pořádají zá-
žitky s ochočenými ary, mazlivými kakadu a mluvícími
žaky. Podívejte se na web kralovstvipapousku.cz. METRO

Bývalý poslanec
Dominik Feri
jde před soud.

Obvodní soud pro Prahu 3 na-
řídil hlavní líčení v případu
bývalého poslance Dominika
Feriho, který je obžalován ze

dvou znásilnění a jednoho po-
kusu o znásilnění. Kauzu za-
čne soud projednávat 14. úno-
ra, jednání je nařízené i na
16. února. Na informaci z jus-
tiční databáze upozornila
Česká televize. Bývalý posla-
nec v minulosti uvedl, že je
připraven prokázat svou nevi-
nu. Ferimu podle dřívějších
informací hrozí až deset let
vězení, protože je stíhán
i pro trestný čin znásilnění
spáchaný na dítěti, šlo o se-
dmnáctiletou dívku.
Policisté Feriho obvinili

loni v březnu, státní zástup-
kyně ho obžalovala v polovi-
ně prosince. „Obviněné oso-
bě je obžalobou kladeno za
vinu jednání popsané pod tře-
mi skutky a kvalifikované
jako dva dokonané trestné
činy znásilnění a jeden pokus
o trestný čin znásilnění,“ uve-

dl tehdy mluvčí pražského
městského státního zastupi-
telství Aleš Cimbala.

Feriho začala policie prově-
řovat poté, kdy jej několik žen
předloni na jaře v médiích ob-
vinilo ze sexuálního nátlaku,
obtěžování a násilí. Feri, který
měl četné příznivce hlavně u
mladé generace, po svědectví
žen rezignoval na poslanecký
mandát a oznámil, že nebude
kandidovat ve volbách do Sně-
movny. Skončil i v TOP 09
a stáhl se z veřejného života.
Svědectví několika žen, které
tvrdily, že s nimi měl Domi-
nik Feri sex i přes jejich ne-
souhlas, že se z nich snažil vy-
lákat nahé fotografie nebo je
veřejně dehonestoval, zveřej-
nily Deník N a server Alarm.
Feri to odmítl, omluvil se ale
za „nevhodné“ nebo „nepatřič-
né“ chování. iDNES.czBývalý politik MAFRA

Do energetické sítě v ČR bylo
vloni připojeno více než
240 megawattů (MW) nových
fotovoltaických zařízení. Me-
ziročně jde o téměř čtyřná-
sobný nárůst. Vyplývá to
z dat Cechu akumulace a foto-
voltaiky. V tomto roce lze po-
dle jeho zástupců očekávat
další několikanásobný ná-
růst instalovaných zařízení,
zejména pak u bytových jed-
notek. Podle společnosti ČEZ
každý zákazník, který si poří-
dí vlastní fotovoltaickou elek-
trárnu, nejenže snižuje své
účty za elektřinu, ale také při-
spívá k posílené energetické
bezpečnosti Česka. ČTK

Teplo a vítr
Také v pondělí padaly
v Česku teplotní rekordy.
Nové maximum pro dru-
hý lednový den bylo pře-
konáno, nebo dorovnáno
na 90 ze 162 stanic měří-
cích alespoň 30 let. Nej-
tepleji bylo ve Zlatých Ho-
rách na Jesenicku, kde na-
měřili 18,7 stupně Celsia,
uvedl Český hydrometeo-
rologický ústav (ČHMÚ).
Podle předpovědi má být
nejteplejší tento týden,
v půli ledna se má ochla-
dit. Dnes a zítra Česko za-
sáhne velmi silný vítr. Vy-
soké teploty posledních

dní podle klimatologů po-
tvrzují dlouhodobý trend
klimatické změny. Teplo-
ta roste vlivem lidské čin-
nosti a s růstem přicházejí
i extrémní projevy počasí.

Do nitra Země
Otevřít příhraničí Česka
a Bavorska turistům
a představit jim ve střední
Evropě ojedinělou příro-
du, historii i geologii. To
je cílem projektu Brána
do nitra Země, který je za-
měřený na zajímavosti
této oblasti. Do projektu
se nově zapojila další zá-
padočeská města. iDNES.cz

Smrt matky a tříletého syna
v Krkonoších u Růžové hory
policie vyšetřuje jako vraždu
a následnou sebevraždu. Ná-
silné trestné činy potvrdil
soudní znalec. Podle něj oba
zemřeli ve středu 28. prosin-
ce. Některá média uvedla, že
dítě bylo uškrcené, žena obě-
šená. „Na základě těchto in-
formací jsme zahájili úkony
trestního řízení pro podezře-
ní ze spáchání zvlášť závažné-
ho zločinu vražda s násled-
nou sebevraždou,“ uvedla
mluvčí hradecké policie Iva

Kormošová s tím, že už nebu-
de poskytovat žádné další in-
formace. Pokud další vyšetřo-
vání potvrdí, že vraždu dítěte
spáchala žena, policie případ
odloží.
Po ženě a dítěti od soboty

při rozsáhlých akcích v teré-
nu v okolí Pece pod Sněžkou
pátraly desítky policistů, hasi-
čů a horských záchranářů. Po-
dle médií měla v den, kdy
opustila penzion, předat
syna na základě rozhodnutí
soudu do péče jeho otce. Což
se nestalo. iDNES.cz
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Kolik každý Čech dluží?

275
Na každého Čecha teoreticky
připadá dluh 275 033 korun.
Státní dluh ke konci roku
vzrostl na 2,895 bilionu Kč,
o rok dříve to bylo 2,466 bi-
lionu Kč. Informuje o tom
ministerstvo financí. ČTK

Pokuty pro řidiče

25
Vláda dnes projedná změnu
bodového systému řidičů.
Má být jednodušší a také
přísnější. Maximální příděl
šesti bodů a pokuta 25 tisíc
korun bude hrozit za alkohol
a rychlost. ČTK

Feri už ví, kdy se
bude moci hájit

Fotovoltaika.
Velký zájem

KrátceTragédie. Bude
případ odložen?

inzerce



ZDRAVÍNAPRVNÍMMÍSTĚ!
Podpořte u vás a vašich
nejbližších to nejdůleži-
tější – zdraví! Máme pro
vás skvělé tipy na ově-
řené pomocníky, kteří
podpoří jak vaši imuni-
tu, tak si i hravě poradí
s nečekaným problé-
mem, jenž je způsoben
oslabením organismu.

Potřebujete v tomto chladném počasí nutně posílit svou oslabenou imunitu?
Vyzkoušejte doplněk stravy Imunit® 5PreveMax obsahující nukleotidy získané ze sladkovodní řasy
chlorelly a betaglukany z hlívy ústřičné. Jeho složení je navíc obohaceno o vitamin C a selen pro přiroze-
nou funkci imunitního systému. Kyselina listová pak pomáhá snižovat míru únavy a vyčerpání. Výborné
cucavé tablety s jahodovou příchutí působí díky své nové formě přímo na sliznici v dutině ústní. Tím
zajišťují rychlé působení přítomných látek již po 5 minutách od užití! Najdete v lékárnách.

Během zimy prochází imunita nejen vašich dětí, ale celé rodiny zatěž-
kávací zkouškou. Pobyt v dětském kolektivu pak představuje asi nej-

větší riziko. Přitom stačí málo – kvalitní a ověře-
ný přípravek se skvělou chutí.
Hlíva ústřičná PRO DĚTI s Rakytníkem JACK HLÍVÁK
je vysoce kvalitní doplněk stravy z tradiční řady Imunit®,
který byl vyvinut dle posledních poznatků moderní
farmacie. Svým unikátním složením s přírodními cer-
tifikovanými betaglukany z hlívy ústřičné, extraktem
z rakytníku a dalšími vitaminy se přípravek stává jedineč-
ným na českém trhu. Zároveň díky obsaženému selenu
přípravek posiluje obranyschopnost organizmu a díky
jódu zajišťuje normální růst dětí. Navíc s dárkem pro
celou rodinu: Vytvořte si vlastní 3D mořský svět. K dostá-
ní v lékárnách.

Ať už suchý nebo vlhký, každý kašel je nepříjemný.
Vsaďte proto na osvědčené pomocníky, kteří byli vyvi-
nuti speciálně pro oba typy kašle.
Pokud vás trápí kašel, požádejte v lékárně o STOPKAŠEL Medical

sirup Dr.Weiss. Tento zdravotnický prostředek obsahuje uni-
kátní kombinaci účinných bylinných extraktů s násobným

efektem 5 bylin, které zklidňují podrážděný krk, ulevují při
kašli a omezují tvorbu hlenu.
Speciálně pro děti byl vyvinut zdravot-
nický prostředek STOPKAŠEL Medical

sirup OD 1 ROKU s extrakty z jitrocele,
bazalky,mateřídoušky, šípkua slézu.
Jako jedinýbylinnýpřípravekobsa-
huje takébetaglukany a selenpro
podporu imunitního systémudětí,
takžepůsobí rychleji a účinněji.
Oba sirupymají velmipříjemnou
chuť, kteránejendětemusnadňuje
užívání. Zároveň jsouvhodnépro
diabetiky i těhotnéa kojící ženy.

Řešíte nekonečné problémy s opary, jejich
nepříjemným svěděním, pálením a nevábným
vzhledem? Zatočte s nimi konopím!

Nevzhledné opary způsobuje na rtech vysoce
infekční virus herpes simplex, který se obvykle
projeví při oslabení imunity třeba vlivem nachla-
zení či stresu. Jak se s nimi vypořádat? Vsaďte
na konopí! Cannadent regenerační sérum
s konopným olejem, jedlí sibiřskou, hřebíčkem,
arnikou aTea tree výrazně urychluje regeneraci
postižené tkáně, omezuje její mokvání a nepří-
jemné svědění, pálení a pnutí. Účinně také ome-
zuje šíření viru a tím i případný výskyt dalšího
oparu. Sérum oceníte také při výskytu aft, koutků
či projevech paradontózy. Vyplatí se proto mít ho
v domácí lékárničce.

OPAR? VYŘEŠENÝ!

Kompletníportfoliokonopné
péčeCannadermjekdostání
v lékárnáchazdravýchvýživách.

JIŽ PO 5MINUTÁCH!STIMULACE IMUNITY

NAOSLABENOU IMUNITU!VYZRAJTE

S BETAGLUKANY
OD

JACKA
Hlíváka

SUCHÝ AVLHKÝ KAŠEL?TRÁPÍ VÁS

Vhodný pro děti od 1 roku.

INZERCE
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Obscénní hvězdě je šedesát let
Německý zpěvák Till Lindemann, narozený 4. ledna 1963, prorazil coby
frontman metalové skupiny Rammstein. Ta je proslulá monstrózními
koncerty plnými pyrotechnických efektů a obscénních gest. Syn básní-
ka a spisovatele Wernera Lindemanna a novinářky Birigitte se narodil
ve východoněmeckém Lipsku. Po rozvodu rodičů Till vyrůstal s otcem,
který ale měl s jeho výchovou problémy, jak Werner později vzpomínal
v autobiografii, kde psal o svých problémech s alkoholem a o kompliko-
vaném vztahu k dospívajícímu synovi. Ten v mládí závodně plaval a byl
dokonce vybrán pro účast na olympijských hrách v roce 1980, ale kvůli
zranění se jich nemohl zúčastnit. Lindemann se brzy oženil, ve 22 le-
tech se mu narodila dcera a sedm let ji sám vychovával. Je rozvedený,
má ještě druhou dceru a syna. Kromě bicích ovládá i hru na kytaru
a baskytaru. Ve volném čase rád chodí na lov a rybaří. ČTK
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Je pro nejvyšší trest
Polský premiér Mateusz Mora-
wiecki se překvapivě vyslovil pro
trest smrti a poznamenal, že
v této záležitosti nesdílí názory
katolické církve. Zaujal tím kro-
mě polských médií i agenturu
AP, podle které jde o „izolovaný
názor“ mezi vůdci 27 členských
států Evropské unie – a v žád-
ném z nich trest smrti neplatí.

Zneužila pandemii
Německá doktorka dostala trest
odnětí svobody na dva roky a de-
vět měsíců za to, že více než
4000 lidem vydala falešné potvr-
zení, že nemusí nosit roušku
jako ochranu proti šíření korona-
viru. Soud ženě také nařídil vrá-
tit 28 tisíc eur (676 tisíc korun),
které za potvrzení od lidí
dostala. ČTK

Evropská komise nabízí
Číně vakcíny proti
koronaviru.

Po rozvolnění většiny pandemických
opatření v prosinci čelí Čína podle zá-
padního tisku silné vlně nákazy koro-
navirem.
Unijní státy přitom mají očkova-

cích látek nadbytek. „Darování vak-
cín by zároveň bylo součástí připravo-
vané unijní odezvy na prudce se zhor-
šující situaci v Číně,“ uvádí agentura
AP. Některé země, například Itálie,
Francie či Španělsko, již zavedly po-
vinné testování pro cestující z Číny.

Čínské zastupitelství při EU nicmé-
ně uvedlo, že proočkování čínského
obyvatelstva je dostatečně vysoké. To
však zpochybňují experti na zdravot-
nictví, kteří poukazují na nízkou pro-
očkovanost některých skupin, napří-
klad seniorů nad 80 let. Podle Mikea
Ryana, odborníka Světové zdravot-
nické organizace WHO, není ochra-
na vakcínami v čínské populaci do-
statečná.
Nejlidnatější země světa v rámci

pandemie covidu-19 spoléhá přede-
vším na vakcíny a přípravky, které si
sama vyrábí.
Čínské vakcíny jsou ale podle dení-

ku Financial Times méně účinné než
ty západní výroby, které používají
technologii mRNA. ČTK

Krátce

Pomoc odmítají
14902190/

-32%

59907990/
-25%

Clever
Mléko

trvanlivé
1,5%

1 l

Actimel
4× 100 g

více druhů
100 g = 14,98 Kč

Nabídka platí od pondělí 2. 1. do úterý 10. 1. 2023.

Při nákupunad500Kč
získátenapokladně
2samolepkyseslevou.
Slevy sevztahují nanezlevněnévýrobky.
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+1
NÁLEPKA
NAVÍC

-25%
Platné od 2. 1.
do 22. 1. 2023.

na nezlevněný produkt

-25%
Platné od 2. 1.
do 22. 1. 2023.

na nezlevněný produkt
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Oslaví 35 let, právě je
na rodičovské dovole-
né a bez větší námahy
je z něj milionář.

Oliver Noelting jezdí nejraději na ska-
teboardu, je vegetarián a oblečení,
nábytek a techniku kupuje v bazaru.
S partnerkou a dvěmamalými dcera-
mi si 34letý muž z německého Han-
noveru zachovává svůj extrémně
skromný životní styl ze student-
ských časů. Proč se tak omezuje? Ptá
se agentura DPA. „Mým cílem je mít
ve 40 letech uloženo tolik peněz, že
budu moci jít do důchodu,“ uvádí
Noelting, jenž náhled do svého všed-
ního dne zveřejňuje na internetové
stránce www.frugalisten.de.
Noelting zdůrazňuje, že jeho web

je bez reklam a je nekomerční. „Už
devět let tam poznamenávám každý
cent, který vydám,“ říká dvoumetro-
vý muž s brýlemi, zatímco při odcho-
du z kavárny cenu svého cappuccina
s ovesným mlékem ťuká do svého
starého chytrého telefonu. Za pří-
stroj z roku 2016 vydal minulý rok
30 eur, asi 800 korun. „Chci mít opo-
třebovaný mobil, který je trochu po-

malejší,“ říká. Nerozptylují ho tak
prý aplikace a také nemusí mít
strach, že semu rozbije. Oproštění se
od veškerých symbolů konzumu mu
poskytuje svobodu.
Nyní je originální muž na rodičov-

ské dovolené, aby se mohl společně
se svou ženou Joanou starat o čtyřmě-
síční miminko a tříletou dceru. Před-
tím pracoval 24 hodin týdně jako vý-
vojář softwaru, přičemž ze svéhomě-
síčního čistého příjmu ve výši
2300 eur (asi 55 tisíc korun) si uklá-
dal zhruba 1200 eur (29 tisíc korun).
Jeho jměnímezitím narostlo na zhru-
ba 190 000 eur, v přepočtu zhruba
4,5 milionu korun. HAL a ČTK

Skonal mistr smyků a triků
Profesionální jezdec rallye Kenneth Block včera zemřel ve věku 55 let
po nehodě na sněžném skútru. Na Američana, který se mimo jiné pro-
slavil kaskadérskými kousky za volantem, se při jízdě v prudkém teré-
nu převrhl jeho stroj a zraněním na místě podlehl. Nehoda se stala při
vyjížďce v Utahu. Block zahájil rallyeovou kariéru v roce 2005 a stal se
nováčkem roku série Rally America Championship. Poté závodil také
v seriálu mistrovství světa, soutěžil i v rallyekrosu či motokrosu. Na
YouTube si získal velkou popularitu díky sérii Gymkhana videí, jeho
kaskadérské jízdy plné smyků, skoků a triků viděly miliony fandů. ČTK

Oliver Noelting PROFIMEDIA

Ve 40 letech
do důchodu!
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999014990/
-33%

34904290/
-19%

37905890/
-36%

34906490/
-46%

Taft
Laknavlasy

250ml
více druhů

100ml = 39,96 Kč

Vitana
Rýže

loupaná
vevarných

sáčcích
400 g

100 g = 8,73 Kč

Oreo
176 g

100 g = 21,53 Kč

Nescafé
3 v1, 2 v1

Instantní káva
165 g

více druhů
100 g = 21,15 Kč

Nabídka platí od pondělí 2. 1. do úterý 10. 1. 2023.
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Frontman kapely Jelen Jindra
Polák se těší na prosincový
narozeninový koncert
v O2 areně. V rozhovoru pro
deník Metro se svěřil, že
i přes léto bude skupina napl-
no hrát a zároveň s kolegy
chystají novou desku. Polák
také uvedl, že se za deset let
fungování kapely nijak moc
nezměnil.

Na konci roku čeká kapelu
Jelen zatím největší
koncert k oslavám deseti
let, zároveň máte ve
stejný den narozeniny, to
byl úmysl?
Datum se vybíralo podle

toho, kdy bude v hale volný
termín. Ale bylo to vtipné,
když jsem se to dozvěděl, tak
jsem poděkoval za pěkný dá-
rek k narozeninám. To bude
moje největší narozeninová
párty v životě.

Výročí jako takové bude
ale už v půlce ledna, takže
bilancování je namístě.
Vzpomínáte někdy na
toho Jindru Poláka před
deseti lety, který
s kamarády založil kapelu
a říkal si, že by bylo fajn,
kdyby ji jednou někdo
poslouchal?
Vzpomínám na první kon-

cert, od kterého existenci ka-
pely počítáme. Proběhl v Pra-
ze na StarémMěstě v jazz klu-
bu U Staré paní. Zpětně vidě-
no to bylo dost vtipné, byli
jsme tammy, jako tři zakláda-
jící členové kapely – já, Ond-
ra Málek, Martin Kasal, vlast-
ně jsme poprvé spolu hráli
koncert. A bylo tam asi dva-
cet lidí, z toho půlka byla
naše rodina, Debbi, naše ka-
marádka a pár lidí. A to bylo
všechno. Úžasný ale byl ten
pocit, že jsme věděli, že se na
pódiu mezi námi děje něco,
co nás hrozně baví, a že to je

něco, co jsme nikdy nezažili
s žádnou kapelou, se kterou
jsme předtím hráli. Tenkrát
to byl malý komorní koncert,
věděli jsme, že chceme pokra-
čovat a dotáhnout to někam
dál, ale žádné konkrétní cíle
jsme si nedávali.

Takže jaké byly vaše vize?
Vždycky jsme věděli, že

chceme dělat muziku co nej-
líp tak, aby my jsme si za ní
stoprocentně stáli, a dát jí to,
co potřebuje, a hlavně ji do-
statmezi co nejvíc lidí. Ale ko-
lik jich přesně bude, jsme ne-
řešili. Určitě jsme si ovšemne-
dali už tehdy do kalendářů,
že chceme za deset let hrát
v O2 areně.

Kapela Jelen zaujala tím,
že je jiná, částečně trochu
bluegrass, smíchaný
s dalšími žánry.
My jsme vlastně nikdymoc

neřešili škatulky. Měli jsme
rádi rockovou muziku, ale

stejně tak jsme měli rádi
folklor, folk, country. Já jsem
začal dělat muziku kvůli
tomu, že jsem slyšel kapelu
Kiss. Začal jsem hrát na elek-
trickou kytaru, chtěl jsem
prostě dělat hardrock A to mi
změnilo život v tom směru,
že jsem se začal věnovat vlast-
nímpísničkám. A pak Kiss vy-
dali unplugged desku, a tomi
otevřelo oči zas jiným smě-
rem, že jsem zjistil, že ener-
gická muzika se dá hrát na
akustické nástroje, a hrozně
mě to baví. Od toho jsem se
pak dostal k míchání blue-
grassu, country, ale rocková
linie ve mně, myslím si, po-
řád je, vždycky se tam nějak
přirozeně přimíchá. Každý
z kluků, který za tu dobu do
kapely přišel, přinesl nějaký
nový vliv, ale zapadlo to do
sebe.

Máte za sebou hudebně
nabité léto, co teď,
necháte svoje fanoušky

před velkým vystoupením
„vyhladovět“?
Po dvou letech, kdy bylo

kvůli epidemii koncertů
málo, jsme všichni hudebníci
byli zvědaví, jaké to léto
bude, jak budou lidé chodit
na koncerty, jaká bude nála-
da. Ale paradoxně pro nás to
bylo fakt nejplnější, nejna-
bitější léto. Bylo to příjemné
a nabilo nás to energií, bylo
prostě fajn vidět, že na nás
všechny hudebníky lidi neza-
pomněli a pořád chtějí na ži-
vou hudbu chodit. A příští
léto bude naopak ještě víc na-
bité než toto, takže žádné vy-
hladovění. Chceme odjet nor-
mální letní festivalovou sezo-
nu a spíš ji využít k tomu, aby-
chom lidi na náš velký kon-
cert pozvali.

Jaký narozeninový
koncert vlastně bude,
už to máte v hlavě?
Chceme udělat trochu vět-

ší show než obvykle. Do teď

byly naše koncerty hlavně
o muzice a efekty a věci ko-
lem jsme zas tak moc neřeši-
li, takže bychom se teď rádi
pustili do nějakých odvážněj-
ších vod a trochu ve větším.
Ale zase s citem, aby to neby-
lo samoúčelné, ale podpořilo
to muziku.

Bude součástí oslav kromě
koncertu ještě něco
jiného?
Rádi bychom si nadělili

také novou desku. Takže teď
jsme hodně ve studiu, pra-
cujeme na nových pís-
ničkách a doufáme, že třeba
už v létě nějakou fanouškům
zazpíváme. V O2 areně by-
chom pak chtěli, kromě
některých těch starších písni-
ček, bez nichž si to už fanouš-
ci, ani my, neumí představit,
nebo těch, které jsme dlouho
nezpívali, zahrát právě i ty
nové skladby.

V čem jste se nejvíc změnil
vy osobně za těch deset
let?
Nejdůležitější je podle mě

to, v čem jsem stejný. Ales-
poň si myslím, že jsem si ni-
kam neulítl a nebláznil se, za
což jsem hodně rád. Myslím
si ale, že tomu hodně pomoh-
lo, že jsme se do fáze, kdy
jsme začali být hodně vidět,
dostali jako dospělí, už jsme
mnozí měli rodiny, které nás
držely při zemi. A nechci, aby
to vyznělo jinak, než má, ale
získal jsem nějakou sebedů-
věru, že to, co dělám, dává
smysl a že to, jak vnímám
hudbu já, baví i jiné lidi. Což
je ta největší odměna pro člo-
věka který, jako já, dělá hud-
bu už od nějakých patnácti
let.

Brány se otevřou
Už v sobotu přivítá ná-
vštěvníky zřícenina hradu
Helfštýn u Týna nad Beč-
vou. Tradiční výstup a je-
diná možnost, kdy se
v zimním období do hra-
du dostat, bude probíhat
od osmi do 15 hodin, jed-
notné vstupné je 20 ko-
run. Helfštýn patří k nej-
rozsáhlejším hradním
komplexům ve střední Ev-
ropě, tvoří významnou do-
minantu Moravské brány.

Fenomén cimbál
Dnes se od 17 hodin koná
v Hlavní budově Slovácké-
ho muzea v Uherském
Hradišti komentovaná
prohlídka výstavy Feno-
mén cimbál. Provázet
bude její spoluautor Jan
Káčer. Návštěvníci si mo-
hou na tři cimbály také za-
hrát. Cílem expozice je
představit tento nástroj,
jeho historický vývoj
i způsoby výroby součas-
ných nástrojářů. MET

IVETA
BENÁKOVÁ
iveta.benakova@metro.cz

Jindra Polák (s kytarou uprostřed) a členové skupiny Jelen PETR KOZLÍK

Rádi bychom si k výročí nadělili
novou desku, říká Jindra Polák

Krátce

inzerce
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Počasí

„Za chvíli si
dám jedno točený
s takovou pěnou!“

MAREK KRÁČMAR
Facebook

Teplotní rekordy: -22,6 °C (1795) 12,9 °C (1925) Bio:
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Napište svou bublinu

Slova na vyluštění začínají na stejné písmeno.
1. mramorový kámen
2. malý mlok
3. mraznička (hovor.)
4. opak „starší“

1

2

3

4

5

6

7

5. vymýcené místo v lese
6. plněný mákem
7. slitiny mědi a zinku
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Luštěnka

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

15.50 Na krok od nebe V
16.40 Na cestě

po západní Namibii
17.05 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Bábovky

Tragikomedie (ČR/SR, 2020)
21.50 Zemský ráj to napohled

Komediální drama (ČR, 2009)
23.45 Banánové rybičky
00.15 AZ-kvíz
00.45 Kuchařská pohotovost
01.10 Malá farma
01.35 Pod pokličkou
02.00 Rajské zahrady II

16.20 Tajemství královského
cestování (2/2)

17.10 Vévodové, vévodkyně
amédia (2/2)

18.05 Na Větrné hůrce
Drama (VB/USA, 1992)

19.50 Zprávy v českém
znakovém jazyce

20.00 Nedotknutelní
Hořká komedie (Fr., 2011)

21.55 Čtyři svatby
a jeden pohřeb
Romantická komedie (VB, 1993)

23.55 Balthazar (2/6)
00.55 Největší tankové bitvy
01.40 Zvědavá kamera – Zá-

hada pro šest generací
02.25 Historie.cs
03.15 Před půlnocí

17.00 Odpolední Televizní no-
viny, Sportovní noviny

17.30 Na lovu
18.30 Ulice (4393)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Výměnamanželek XII
21.35 Utajený šéf II
23.05 Kriminálka

Las Vegas VIII (13)
00.05 KriminálkaMiami II (21)
01.05 KriminálkaMiami II (22)
02.00 Kriminálka

Las Vegas VIII (13)
02.45 Novashopping
03.15 Na lovu
04.30 Ordinace v růžové

zahradě (10)
05.20 Novashopping

16.00 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Superdebata:

Hledá se prezident
21.40 Show Jana Krause
22.40 Show Jana Krause
23.50 Ano, šéfe!
00.55 Policie v akci
01.50 Námořní vyšetřovací

služba XII (3)
Krimiseriál (USA, 2014)

02.40 Rizzoli & Isles:
Vraždy na pitevně VII (12)
Krimiseriál (USA, 2016)

03.35 Komisař Rex VIII (7)
04.30 Jak se staví sen

06.00 Ranní fresh
09.00 1CHARTED

Jen ty největší hity
z předních příček

11.00 Óčko hity
Klipy nonstop

15.00 Top 5 Disney+
15.05 Óčko hity

Klipy nonstop
20.00 O BLACK LIST

To nejlepší z naší rapové sta-
nice O BLACK

21.00 Óčko hity
Klipy nonstop

22.00 Naked Attraction
Seznamka na tělo

22.30 Óčko flirt
Proud klipů se vzkazy diváků
Óčka

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Sudoku

TV tipy
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V NBA nastřílel po
17 letech jeden
hráč více než
70 bodů v utkání.

Donovan Mitchell nasázel
v basketbalové NBA 71 bodů,
což je nejvíc od výkonu zesnu-
lého Kobeho Bryanta z ledna
2006, a dovedl Cleveland k ví-
tězství nad Chicagem
145:134 po prodloužení.
V historii zámořské ligy je

šestadvacetiletý rozehrávač
Mitchell sedmým hráčem,
který pokořil sedmdesátibo-
dovou metu. Bryant před
17 lety deklasoval Toronto do-
konce 81 body. Jeho střelecké-
mu představení se nejvíce při-
blížil Devin Booker 70 body
v březnu 2017. Maximem je
100 bodů legendy Wilta
Chamberlaina z roku 1962.

„Být v knize rekordů vedle
velikánů jako Wilt je pro mě
neuvěřitelnou poctou a po-
žehnáním. Vždycky jsem vě-
řil, že můžu patřit k nejlep-
ším hráčům v lize. Nemám
slov,“ řekl Mitchell.
Proti Bulls odehrál téměř

50 minut, trefil 22 z 34 střel
včetně sedmi trojek,
20 šestek z 25 a přidal 11 asis-
tencí a osm doskoků. V pro-
dloužení dal 13 bodů z 15 ce-
lého týmu.
Sedmdesát bodů před ním

dokázal nasbírat šestkrát
Chamberlain, po jednom his-
torickém výkonu si připsali
vedle Bryanta a Bookera také
Elgin Baylor, David Robinson
a David Thompson.
„Dnes jsme viděli jeden

z nejlepších zápasů historie
basketbalu,“ vysekl Mitchel-
lovi poklonu trenér J. B. Bic-
kerstaff. Mitchell si kromě bo-
dového maxima vylepšil také

maximum v asistencích, vy-
střelených i proměněných
šestkách. Proti Bulls zařídil
i prodloužení, když trefil těž-
kou střelu po doskoku vlast-
ní šestky tři sekundy před
koncem. Bulls tak nestačilo
ani 44 bodů DeMara DeRo-
zana, 26 Zacha LaVina či
20 bodů a 12 doskoků Nikoly
Vučeviče. Cleveland uspěl,
ačkoli v utkání prohrával až
o propastných 21 bodů.

Střelecky se blýskl i Klay
Thompson, který při výhře
143:141 po druhém prodlou-
žení nad Atlantou pomohl
Golden State 54 body včetně
10 trojek z 21 pokusů. Obáva-
ný střelec využil další absen-
ce Stephena Curryho, při-
čemžna jeden z nejlepších vý-
konů kariéry potřeboval
46minut. Trefil 21 z 39 poku-
sů. Warriors udolali Hawks
střelou Kevona Looneyho de-
setinu sekundy před koncem
po útočném doskoku. Looney
nasbíral 14 bodů a 21 dosko-
ků. Atlantě nestačilo 30 bodů
a 14 asistencí Trae Younga.
Český reprezentant Vít Krejčí
do duelu nezasáhl.
LeBron James při vítězství

Lakers 121:115 na palubovce
Charlotte nasbíral 43 bodů
a k absolutnímu rekordu Ka-
reema Abdul-Jabbaramu chy-
bí 484 bodů. Zatím jich James
v kariéře nasbíral 37 903. ČTK

Donovan Mitchell AP
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Česká hokejová dvacítka se
utká v semifinále mistrovství
světa v Halifaxu dnes od
20.30 SEČ se Švédskem. Svě-
řenci trenéra Radima Rulíka
budou útočit na zisk první
medaile od bronzu z roku
2005 v americkém Grand
Forks. Druhou dvojici tvoří
domácí Kanada se Spojenými
státy americkými, zápas se
pak hraje v noci od 0:30 SEČ.
Čeští junioři, kteří vyhráli

základní skupinu A a byli na-
sazení do play-off jako nejlep-
ší tým turnaje, se pokusí
Švédům oplatit čtvrteční po-
rážku 2:3 v prodloužení ze
skupiny. Výběr koučeMagnu-
se Hävelida je jejich jediným
přemožitelem na probíhají-
cím šampionátu.
Švédové vyhráli ve čtvrtfi-

nále nad Finskem 3:2 a jako

obhájci bronzu ze srpnového
šampionátu v Edmontonu se
mohou těšit opět na boj ome-
daile.
Češi k prvnímu postupu do

finále od obhajoby titulu
v roce 2001 vMoskvě potřebu-
jí ukončit sérii třinácti porá-
žek se Švédy na juniorských
světových šampionátech. Na-
posledy vyhráli 31. prosince
2002 právě v Halifaxu, kdy
zvítězili 3:1.
Od poslední medaile v roce

2003 prošli branou čtvrtfiná-
le teprve potřetí. V roce 2018
v Buffalu skončili stejně jako
loni v Edmontonu čtvrtí.
Zámořské semifinále se

zrodilo po jasné výhře Ameri-
čanů 11:1 nad Němci a na-
opak v ubojovaném vítězství
Kanady 4:3 v prodloužení
nad Slovenskem. ČTK

Ronaldo má prý klauzuli
Hvězdný fotbalový útočník Cristiano Ronaldo má podle
deníku Marca ve smlouvě se saúdskoarabským klubem
an-Nasr klauzuli, díky níž by mohl odejít na hostování do
Newcastlu, pokud se kvalifikuje do Ligy mistrů. Anglický
celek od roku 2021 vlastní saúdskoarabský investiční
fond a nyní je v Premier League třetí. Na konci prosince
podepsal Ronaldo s an-Nasrem kontrakt do roku 2025.
Včera ho v Rijádu čekal velkolepý uvítací ceremoniál. ČTK

AP

Hamar ne
Rychlobruslařka Martina
Sáblíková se nepředstaví
na nadcházejícím mis-
trovství Evropy ve vícebo-
ji v Hamaru. Trojnásobná
olympijská vítězka se po
zranění v přípravě na pro-
sincový závod SP v Calga-
ry stále necítí stoprocent-
ně zdravotně fit. ČTK

Auto-moto - poptávka
• Sbírám auta, motorky, trak-
tory, voj. techniku, díly, vraky,
technické průkazy, typové
osvědčení, vybavení dílen, ga-
ráží vše do r 1990.
Tel. 734843403266790

Tenistky v akci

1
Tenistka Markéta Vondroušo-
vá porazila v 1. kole v Ade-
laide Jekatěrinu Alexandrovo-
vou 4:6, 6:3, 6:2. Karolína Plíš-
ková naopak podlehla Jeleně
Ostapenkové z Lotyšska 1:6
a 3:6. V Aucklandu prohrála
v 1. kole Linda Fruhvirtová. ČTK

Sparta už s posilami

3
Fotbalisté Sparty začali zimní
přípravu bez brankáře Domi-
nika Holce. Ten odešel na hos-
tování do Lechu Poznaň. K tý-
mu se naopak připojily zahra-
niční posily – obránce Dimitri-
je Kamenovič a záložníci Kaan
Kairinen a Qazim Laci. ČTK

Hokej. Dvacítka
opět vyzve Švédy

Krátce

Sehnal se vrací
Reprezentační rozehrá-
vač Ondřej Sehnal posílil
basketbalisty Nymbur-
ka. Dosavadní hráč
Braunschweigu pode-
psal smlouvu na rok
a půl s opcí. Tomáš Kyz-
link je novou posilou
francouzského Limoges.
Naposledy působil v ně-
meckém Bambergu, kde
mu po minulé sezoně vy-
pršela smlouva.

Stop kvůli počasí
Zhoršující se povětrnost-
ní podmínky přinutily
pořadatele Rallye Dakar
předčasně ukončit vče-
rejší 3. etapu. Nebyli to-
tiž schopni zaručit bez-
pečnost závodníkům na
trati. Mezi kamiony vy-
hrál zkrácenou etapu
Martin Macík před Jaro-
slavem Valtrem, celkově
dál vede jejich krajan
Aleš Loprais, který byl
včera čtvrtý. ČTK

Mitchell se utrhl a dal
půlku bodů Clevelandu

Kancelář řádkové inzerce: Václavské
náměstí 1, palác koruna, Praha 1


